
مديرعامل خانه كت�اب و ادبيات ايران در نشس�ت 
خبري جش�نواره ش�عر فجر ب�ا پذي�رش ضعف در 
بخ�ش بين المل�ل جش�نواره از افزاي�ش مبل�غ 
جايزه ب�ه ۳۰۰ميليون توم�ان براي برگزي�ده و ۱۰۰ 
ميلي�ون توم�ان ب�راي شايس�ته تقدير خب�ر داد. 
ابراهيم حيدري، مديرعامل خانه كتاب و ادبيات ايران 
در سخناني در اين نشست گفت: شعر در فرهنگ ايراني 
جايگاه خاصي داشته و دارد. ايران را به شعر مي شناسند 
و اگر زبان فارس��ي مانده و توانس��ته در عرصه جهاني 
مطرح ش��ود، بخش عمده آن به خاطر ش��عر و بزرگان 

شعرمان است. 
او با اشاره به تغييراتي كه در اين دوره از جشنواره شعر 
فجر اتفاق افتاده است، بيان كرد: با برگزاري جشنواره 
كودك و نوجوان، بخش ش��عر كودك از جشنواره شعر 
فجر جدا شده و جش��نواره ش��عر فجر در چهار بخش 
شعر كلاس��يك، ش��عر نو، ش��عر محاوره و درباره شعر 

برگزار مي شود. 
حيدري در ادامه متذكر ش��د: برنامه »كلك خيال« با 
توجه به رويكرد دولت مبني بر تمركززدايي از تهران و 

بحث عدالت در استان هاي جنوبي برگزار مي شود. 
مدير خانه كتاب و ادبيات با اش��اره به برگزاري محافل 
جشنواره شعر فجر در استان هاي هرمزگان، سيستان و 
بلوچستان، يزد، گلستان و محفل بانوان كه فردا در خانه 
پروين در تهران برگزار مي شود، گفت: محفل شيراز قبل 
از اختتاميه در اين ش��هر برگزار خواهد شد و اختتاميه 

جشنواره شعر فجر روز پنج شنبه، دوم اسفند در شيراز با 
حضور وزير فرهنگ و ارشاد اسلامي برگزار می شود. 

فريبا يوسفي، دبير نوزدهمين دوره جشنواره شعر فجر 
نيز در سخناني با بيان اينكه در ش��روع كار طبق روال 
سال هاي گذشته و اساسنامه جشنواره شعر فجر، هيئت 
علمي را انتخاب كرديم، گفت: س��عي كرديم براساس 
نگاه به همه سليقه و طيف هاي ش��عري و رويكرد هاي 
مختلف، اين انتخاب را انجام دهيم. هم در هيئت علمي و 
هم داوران سعي شد از چهره هاي پيشكسوت، چهره هاي 
دانش��گاهي و چهره هايي كه كمتر در جشنواره حضور 

داشتند، بهره ببريم. تلاش ش��د هيئت داوران و علمي 
از اس��تان هاي مختلف انتخاب ش��وند و تا جاي ممكن 
تمركززدايي داشته باش��يم و اين رويداد ملي منحصر 

به مركز نباشد. 
او با اشاره به برگزاري محافل در شهر هاي مختلف گفت: 
ش��ايد يكي از محافلی كه جاي تأمل بيش��تري داشته 
باشد، محفل شعر بانوان است كه فردا )امروز( يك شنبه، 
۲۸ بهمن ماه در خانه پروين برگزار مي شود و تعدادي از 
شاعران خانم جوان به شعرخواني مي پردازند. اين محفل 
تلفيقي با اردوي تماشاست كه ويژه شاعران جوان است و 

نمايشي از توانمندي شاعران جوان و خانم است. 
حامد محقق، معاون ش��عر و ادبيات داس��تاني خانه 
كتاب هم در س��خناني در ادامه نشست در سخناني 
اظهار داشت: ۲ هزار و ۱۷۴ اثر به دبيرخانه جشنواره 
ش��عر فجر رس��يده كه بيش��تر آثار در بخش ش��عر 
كلاس��يك با هزار و 33 عن��وان بوده اس��ت. در رتبه 
بعدي ش��عر نو با ۸۵۵ اثر بود. در بخش درباره ش��عر 
هم ۲۱۰ اثر و در بخش شعر محاوره ۷۴ به دبيرخانه 
رسيده اس��ت. از ۷۰۹ ناش��ر كتاب دريافت كرديم. 
پيشكسوت ترين نامزد جشنواره ۶۱ سال و جوان ترين 
نامزد 3۰ سال دارند. ۹ نفر نامزد از بين خانم ها، شش 
نفر استاد دانشگاه يا مدرس دانش��گاه هستند و سه 
داور غيرتهران��ي و چهار نفر از اعض��اي هيئت علمي 
غيرتهراني بودند. ۱۲ نامزد غيرتهراني و س��ه ناش��ر 

غيرتهراني هستند. 
او با بي��ان اينكه تاكن��ون ۱۱۰ ش��اعر در جش��نواره 
شعرخواني كرده اند، به كارگاه آموزشي »كلك خيال« 
اشاره كرد و گفت: اين كارگاه گوشواره آموزشي جشنواره 
شعر فجر است كه جاي خود را پيدا كرده و يازدهمين 
دوره آن در بخش منطقه اي و ۱3 استان جنوبي برگزار 
مي ش��ود. دليل برگزاري آن در استان هاي جنوبي اين 
است كه ادب جويان سهميه بيشتري داشته باشند. سه 
ميهمان خارجي از كشور هاي قزاقستان و تاجيكستان 
داريم و در مراس��م پاياني از دو پيشكسوت حوزه ادبي 

تجليل خواهد شد. 

 »فارس��ي را پاس بداريم«؛ اين ش��عار يكي از آگهي هاي 
فرهنگي دهه ۷۰ رسانه ملي بود كه از شبكه هاي مختلف 
پخش مي شد و شيوه هاي غلط و درست نوشتن و بيان زبان 
را گوشزد مي كرد؛ برنامه هايی كه به طرزي عجيب مدتي 
پس از پخش به طور كامل حذف شد و تا حالا كه بيش از دو 
دهه از پخش آن مي گذرد و هنوز شاهد جايگزيني براي آن 
در سيما نبوده ايم. جالب است كه در اين سال ها بالاترين 
مقام سياسي و مذهبي كش��ور يعني رهبر معظم انقلاب 
بارها و بيش از گذش��ته بر اهميت پاسداشت زبان فارسي 
سخن گفته اند و مسئولان فرهنگي و به ويژه رسانه اي را به 

حفاظت از حريم اين ميراث مورد خطاب قرار داده اند. 
ش��يوه عجيب و غريب س��خن گفتن مدير يك ش��ركت 
توليدي كه از قضا گفته مي شود يك برند اسرائيلي تحت 
تحريم مسلمانان جهان هم است، بيش از پيش دلسوزان 
زبان فارسي را به فكر فرو برد كه چرا مديري در اين سطح تا 
اين حد بايد نسبت به ارزشمندترين ميراث ايرانيان يعني 

زبان فارسي موهن رفتار كند. 
واكنش ها به طريقه سخن گفتن مدير آن شركت كذايي 
را كه در فضاي مجازي از س��وي كاربران رخ داد، بايد يك 
واكنش طبيعي و بموق��ع قلمداد كرد. ه��ر چند عده اي 
سعي كردند با ماله كشي بر كار غلط او، انگيزه انتقادات را 
جنس��يتي بنمايانند، اما حقيقت ماجرا اين است كه طرز 
سخن گفتن آن مدير تجاري يك تهاجم فرهنگي تمام عيار 
بود و هر چند مشابه چنين سخن پراكني هاي فرنگ مآبانه 
يا بهتر بگوييم غرب زده را پيش از اين از سوي برخي افراد 
تازه به دوران رسيده در جامعه مي شد سراغ گرفت، اما اين 

يكي ديگر واقعاً نوبرانه بود.
 افرادي كه به محض حضور در كلاس هاي آموزش انگليسي 
جنس س��خن گفتنش��ان تغيير مي كرد و احتمالاً به آنها 
توصيه مي ش��د براي فراموش نكردن كلمات انگليس��ي 
موقع فارسي صحبت كردن لغات بيگانه را نيز بلغور كنند 
يا دسته ديگري كه بيشتر سال هاي عمر را خارج از ايران 
زيسته بودند و به دليل فقر فرهنگي خانواده به رغم ايراني 
بودن زبان فارس��ي، آنطور كه بايد به آنه��ا آموزش داده 
نمي ش��د، در فيلم ها و نمايش ها شخصيت هايي مضحك 
را نمايندگي مي كردند. ما البته نمي دانيم مدير ش��ركت  
كذا از كدام دسته است. در اين ميان دسته اي هم بودند و 
هستند كه ظاهراً مشكلي در فارسي صحبت كردن ندارند، 
اما گويي در بي احترام��ي و تحقير مي��راث ايرانيان عمد 
دارند. ريشه معضل هر چه باشد، موضوع اصلي اين نوشتار 
نيست. مسئله مهم اين است كه چرا همچنان قشري هر 
چند در اقليت در جامعه وجود دارند كه به رغم آگاهي از 
حساس��يت هاي زبان ملي به بدترين و مبتذل ترين شكل 
به زعم خود اين ميراث كهن و گرانبهاي ايرانيان را تحقير 
مي كنند. جالب اس��ت كه اغلب واژه هاي مورد استفاده از 
سوي مدير آن ش��ركت تجاري در فارس��ي معادل دارد و 
اصرار بر عدم اس��تفاده از معادل فارسي كلمات عجيب به 

نظر مي رسد. 
عجيب اينكه در آن جلسه حضار از جمله مجري برنامه به 
اين نقيصه زباني اعتراضي نمي كنند! اين نش��ان مي دهد 
حساس��يت ها به زبان فارس��ي در جامعه آنقدري كه بايد 
باشد، نيس��ت، هر چند واكنش هاي منفي نشان مي دهد 
اين حساسيت وجود دارد، اما به طور قطع كافي نيست. در 
اينباره كم كاري دستگاه هاي فرهنگي از جمله شهرداري 
و رسانه ها مشهود است. قبح ماجرا بايد به قدري در جامعه 
زياد باشد كه به اصطلاح فنگليسي س��خن گفتن تبعات 
زيادي به همراه داشته باشد، اما به نظر مي رسد اين موضوع 
نه تنها ريسك بالايي ندارد، بلكه از سوي عده اي يك مزيت 
هم محسوب مي شود. اعتماد به نفس مدير شركت تجاري 
هنگام استعمال كلمات بيگانه نش��ان مي دهد وي نه تنها 
از اين موضوع ناراحت نيست ) برخلاف افرادي كه ممكن 
است تازه زبان فارسي را ياد گرفته باش��ند يا به هر دليل 
ديگري تسلط ناقصي بر زبان فارس��ي دارند( بلكه به اين 
طرز بيان افتخار هم مي كند! واضح است كه اين وضعيت 
بايد با فرهنگ سازي مناس��ب به عنوان رفتاري قبيح در 
جامعه شناسايي شود و ريسك آن آنقدر بالا رود كه افراد 
به خود اجازه ندهند اينگونه تسامح وار با ميراث گرانبهاي 

ملي مواجهه داشته باشند. 

نما | حسین  کشتكارحكمت

»محمدتقي فهيم«  كارشناس پيشكسوت سينما: 

در مديريت رسانه عقب مانده ايم 

اتفاقاتي كه اخي�راً در منطقه رخ داد، ب�ه ويژه وضعيت 
س�وريه، به نظ�ر من ي�ك زنگ هش�دار قوي ب�ود كه 
باي�د متولي�ان و دس�ت اندركاران نهاده�اي فرهنگي 
ب�ه خودش�ان بيايند. اي�ن هش�دار مي توان�د متوجه 
مديريت كلان فرهنگي كش�ور نيز باش�د. به اين معنا 
كه ما يكباره با خلأ رس�انه اي و تبليغاتي در زمينه هاي 
مختل�ف روب�ه رو ش�ديم. اخب�ار مرب�وط به س�وريه 
و تحولات منطقه با س�رعت بس�يار بالا منتش�ر ش�د. 
س��رعت بالاي اتفاقات منطقه به نظر من نشان دهنده يك 
رويداد مهم ب��ود كه بايد ما را به خود بي��اورد و بفهميم كه 
چقدر در زمينه هاي رس��انه اي، خصوصاً تبليغاتي، عقبيم. 
وضعيت بلاتكليفي بر تمامي حوزه هاي فرهنگي و رسانه اي 
حاكم ش��د و همه در حالت دپرس و س��ردرگمي به س��ر 

مي بردند. 
انفعال دس��تگاه هاي فرهنگي و رس��انه اي كشور موضوع 
مشهودي است. به جاي اينكه موضع گيري ها كارشناسانه 
و تحليلي باشد و نشست هاي گفت وگو محور برگزار شود، 
انگار همه چيز در يك خواب خرگوش��ي ف��رو رفته بود. به 
نظرم اين زنگ خطر در حوزه فرهنگي و رسانه اي كشور بايد 

جدي گرفته شود. 
بايد يك فكر اساس��ي صورت گيرد تا مش��خص شود نقاط 
ضعف كجاست، كمبودها كجاس��ت و كدام بخش هاي اين 
تشكيلات و سازمان ها دچار مشكل هس��تند كه با چنين 
وقايعي روبه رو مي شوند و عملًا هيچ  چيز در خوراك تحليلي 

و موضوعي براي جامعه هدف خود ندارند. 

من فكر مي كن��م اگر نهاده��ا و س��ازمان هاي فرهنگي 
حاكميت تغييرات مديريتي جدي نداش��ته باش��ند، در 
آينده دوباره با وضعيت مش��ابهي روبه رو خواهيم ش��د؛ 
اتفاقاتي كه در چند ماه اخير افتاد، اين ركود، خميدگي 
و بلاتكليف��ي در موضع گيري ها نتيجه چند س��ال درجا 
زدن و فق��دان فعاليت مؤث��ر در حوزه ه��اي تبليغاتي و 
رسانه اي است. چند سالي است كه رسانه هاي ما به ندرت 
وارد مباحث تئوريك و تحليل هاي جدي درباره مواضع 
انقلاب مي ش��وند. بحث هاي پيرامون اس��لام مورد نظر 
رهبران انقلاب و تقابل آن ب��ا ايدئولوژي هاي ديگر مانند 
ليبراليسم اقتصادي و فرهنگي و نيز نئوليبراليسم كمتر 

مطرح مي شود. 
رسانه ها به نوعي در اين سال ها دچار انفعال و ركود شده اند. 
در حال حاضر، رسانه هاي پيشرو و خبرنگاران فعال و پويايي 
كه در عرصه هاي مختلف مانند صدا و س��يما، مطبوعات و 
خبرگزاري ها حضور داشته باشند و شناخته شده باشند، به 

ندرت ديده مي شود. 
ما خبرنگاران نامي و چه��ره اي نداريم كه ب��ه  دليل ارائه 
مطالب راهبردي و مؤثر شناخته شوند، برخلاف بسياري 
از كش��ورهاي ديگر كه چني��ن خبرنگاران��ي دارند. اين 
وضعيت نتيجه تغييرات سياس��ي و اجتماعي است كه در 
سطح جامعه طي سال هاي اخير، به ويژه دهه گذشته، رخ 
داده. اين تغييرات باعث ش��د كه بسياري از سازمان ها در 

موضع گيري هاي جدي و انقلابي دچار انفعال شوند. 
امروز ديگر نمي توانيم ش��كل مديريت موجود را به انقلاب 
نسبت دهيم. انقلاب بايد در حوزه فرهنگ و سبك زندگي 
ايراني باشد، اما مديران كنوني بيشتر از آنكه به فكر ارتباطات 
با مردم باش��ند، بيش��تر به بستن س��اعت برند و پوشيدن 
لباس هاي برند فكر مي كنند تا به مسائل فرهنگي و زيست 

اجتماعي مردم. 
اين نوع زيست مديران تنها از سياس��ت زدگي بدتر است و 
همچنان فرهنگ را با خطر روبه رو مي كند. بيش��تر مديران 
از طريق روابط جناحي، ارتباطات باندي و مناسبات گروهي 

جابجا مي شوند و هيچ پشتوانه هنري و فرهنگي ندارند. 

 هدف جشنواره حكيم فردوسي
 افزايش علاقه جوانان به فرهنگ ايران است

دبير علمي و داور جشنواره مجازي حكيم ابوالقاسم فردوسي:

دبير علم�ي و داور جش�نواره مج�ازي حكيم ابوالقاس�م 
فردوس�ي، هدف از برگ�زاري اي�ن جش�نواره را افزايش 
پيونده�اي فرهنگ�ي جوانان ب�ا مفاخر ايراني دانس�ت و 
گفت كه عش�ق به اين س�رزمين و فرهن�گ آن مي تواند 
بس�ياري از مش�كلات اقتص�ادي و علم�ي را ح�ل كند. 
محمود جعفري  دهق��ي، دبير علمي و داور جش��نواره مجازي 
حكيم ابوالقاسم فردوس��ي درباره علت برگزاري اين جشنواره 
اظهار داش��ت: فكر اوليه اين جش��نواره حدود يك سال پيش 
توسط يكي از همكاران دانشجويم كه در مركز توسعه فرهنگ 
و هنر در فضاي مجازي مش��غول به كار است، مطرح شد. ما با 
امكاناتي كه در اختيار داريم تصميم گرفتيم هر سال مراسمي را 

براي پنج نفر از مفاخر بزرگ اين سرزمين برگزار كنيم. 
وي هدف اصلي اين جش��نواره را جلب توجه و ارتباط جوانان 
و نوجوانان با فرهنگ و ادب ايران دانس��ت و افزود: در شرايط 
كنوني با وجود مشكلات مختلف، جوانان به دلايل متفاوت از 
مدرسه و كلاس هاي آموزش��ي دور شده اند و توجه كمتري به 
مفاخر و فرهنگ ايراني دارند. هدف ما از برگزاري اين جشنواره، 
معرفي بزرگان به جوانان است تا بتوانيم توجه آنها را به فرهنگ 

غني اين سرزمين جلب كنيم. 
استاد گروه زبان شناسي و زبان هاي باستاني دانشكده ادبيات و 
علوم انساني دانشگاه تهران با بيان اينكه ديوان شمس مولوي و 
مثنوي معنوي يكي از پرفروش ترين آثار در امريكاست، اظهار 
داشت: شاهنامه فردوسي نيز يكي از بزرگ ترين حماسه هاي 
تاريخ بشر است و در مقايسه با آثار ديگر نويسندگان كلاسيك 
جهان مانند هوم��ر در رتبه بالاتري ق��رار دارد. با برگزاري اين 
جشنواره مي خواهيم به جوانان نش��ان دهيم اين مفاخر فقط 

مختص ايران نيستند، بلكه در سطح جهاني شناخته  شده اند. 
دبير جش��نواره مجازي حكيم ابوالقاس��م فردوسي با توجه به 
گستردگي ش��ركت كنندگان در اين جش��نواره اظهار داشت: 
ش��ركت كنندگان از اقصي نق��اط ايران، حتي از سيس��تان و 
بلوچستان و مناطق دورافتاده آثار خود را ارسال كرده اند. داوران 

ما نيز از افراد برجسته در حوزه كاري خود هستند. 
جعفري دهقي با تأكيد بر لزوم توجه به پايه هاي فرهنگي جامعه 
گفت: اگر مي خواهيم در زمينه هاي مختلف علمي، اقتصادي و 
اجتماعي پيشرفت كنيم بايد اولويت مان را به تقويت پايه هاي 
فرهنگي خود اختصاص دهيم. يك جوان ايراني كه به فرهنگ 
اين سرزمين علاقه و تعلق نداش��ته باشد، نمي تواند به صورت 
مؤثر در حوزه هاي اقتصادي و علمي كار كند. در واقع، عش��ق 
به اين س��رزمين و فرهنگ آن مي تواند بس��ياري از مشكلات 
اقتصادي و علمي را حل كند. اميدوارم اين جشنواره به ايجاد 
انگيزه و تشويق بيش��تر براي جوانان در زمينه فرهنگ ايراني 

كمك كند. 

 فيلمسازاني كه آثار اجتماعي را 
شعاري و سطحی مي سازند

    ادبیات

    حرف حساب

  احمد محمدتبريزي
بيش�تر فيلم ه�اي ايران�ي ك�ه مي خواهن�د 
ح�ول س�وژه هاي اجتماعي چ�رخ بخورند از 
س�طحي نگري و ش�عاري  بودن رنج مي برند. 
فيلمنامه نويسان و فيلمسازان ايراني ذهني فقير 
براي ايده يابي و پرورش آن دارند و نمي توانند 
بيشتر از يك حدی روي سوژه هاي شان عميق 
ش�وند. آنها حتي نگاهي عميق و ريز به دنياي 
پيرامون شان ندارند تا ش�كلي واقع گرايانه از 
س�وژه ها را در فيلم هاي ش�ان بازنمايي كنند.
با دوس��تي صحبت مي كردم كه چطور اسپايك 
جونز در سال ۲۰۱3 ايده فيلم او )her( به ذهنش 
رسيد و او اين ايده را به ش��كل باورپذير ساخت. 
تنهايي ش��خصيت  اصلي فيلم و ارتب��اط برقرار 
كردنش ب��ا چيزي ش��بيه ه��وش مصنوعي )در 
قال��ب فرهنگ غ��رب( عالي پردازش ش��ده بود. 
درك تنهايي و انزواي شخصيت اصلي، احساس 
همذات پن��داري و همراهي را در بينن��ده بيدار 
مي كرد و او را بابت آينده به فكر و تأمل وامي داشت، 
آن هم در س��ال هايي كه هنوز ه��وش مصنوعي 
به وجود نيامده ب��ود و ش��بكه هاي اجتماعي به 

گستردگي و هوشمندي امروز نبودند. 
 س��ريال  »آيينه س��ياه« هم چني��ن كيفيتي در 
ساخت و پردازش داستان داشت. سازندگان اين 
سريال براي هر قسمت، داس��تان هايي مرتبط با 
تكنول��وژي و اينترنت پيدا مي كردن��د و آن را به 
شكلي تماشايي مي س��اختند كه موجب حيرت 

مخاطبان مي شد. 
   ضعف فيلمسازان اجتماعی

در طرف مقابل، فيلمسازان ايراني به شكلي عجيب 
در پرداختن به س��وژه هايي مرتبط با تكنولوژي، 
اينترنت، شبكه هاي اجتماعي و مسائل مرتبط با 

پديده هاي روز ناتوان هستند. 
تا به حال فيلمي ايراني نتوانسته با سوژه شبكه هاي 
اجتماعي مخاطبش را به وجد بي��اورد و كاري با 
ناخودآگاهش كند كه آن فيل��م جزئي از حافظه 

بلندمدتش شود. 
فيلم هاي ايراني در پرداختن به برخي سوژه هاي 
اجتماعي ضعي��ف و ناتوان هس��تند، حتي فيلم 

»گوزن ه��اي اتوبان« ك��ه تلاش زي��ادي كرده 
تصوي��ري از زندگي بلاگر ه��ا ارائه ده��د، باز در 
مأموريت اصلي اش ناكام مانده و نتوانس��ته تأثير 

خاصي روي مخاطبش بگذارد. 
باز »گوزن هاي اتوبان« شكل ارتقايافته اين سبك 
فيلم هاس��ت و ما در س��ينماي خودمان فيلمي 
مثل »گربه سياه« را داش��تيم كه در ارائه حرف و 
دغدغه اش ناكام ماند. اين فيلم در ارائه تصويري 
واقع گرايانه از زندگي بلاگر ها شكس��ت خورد و 
تصويري كاريكاتوري از آنها به مخاطبش نش��ان 

داد. 
باز از »گربه سياه« بدتر فيلم »جشن دلتنگي« را 
داشتيم كه مثلاً قرار بود به معضلات فضاي مجازي 
در زندگي آدم ها بپردازد، ولي فيلم به قدري بد و 
ضعيف بود كه نمي ش��د آن را تا انتها تماشا كرد. 
تازه اين وضع سينماست و در تلويزيون با آثاري 

ضعيف تر از سينما روبه رو هستيم. 
   نگاه سطحي به سوژه ها

به نظر مي رسد فيلمسازان ايراني براي پرداختن 
به سوژه هايي مثل شبكه هاي اجتماعي و فضاي 
مجازي در س��طح مانده اند و ذهن شان نمي تواند 
سناريو هايي عميق در رابطه با اين مضامين طرح 

كند. 
كارگردانان نتوانس��ته اند به عم��ق ماجرا بروند و 
فقط همه چيز را از دور مشاهده كرده اند، به خاطر 
همين فيلم هاي شان يك بازنمايي كج و معوج از 
واقعيت است و اجازه ارتباط برقرار كردن مخاطب 

با اثر را نمي دهد. 
همچنين بسياری از كارگردانان ايراني خيلي اهل 
پژوهش و مطالعه عميق نيستند و سعي مي كنند 
با همان پيش فرض هاي اوليه فيلم شان را بسازند و 

تلاشي براي بهتر شدن كار نمي كنند. 
اين عي��ب ب��زرگ بيش��تر فيلمنامه نويس��ان و 
كارگردانان ايراني اس��ت؛ آنها يا از روي تنبلي يا 
نداش��تن حوصله، روي سوژه شان دقيق و عميق 
نمي ش��وند و خيلي راحت ايده هاي ش��ان را هدر 
مي دهند. در حالي كه در سينماي برخی كشورها 
اينگونه نيس��ت. آنها اهميت زيادي به س��ناريو، 
فيلمنامه و پژوهش و مطالعه روي سوژه هاي شان 
انجام مي دهند، حتي گاهي ممكن است پروسه 
نوشتن يك فيلمنامه چند سال طول بكشد، ولي 
آنها صبر مي كنند و براي كارشان وقت مي گذارند 

تا به نتيجه دلخواه برسند. 
    فاجعه اي به نام »چشم بادومي«

در جش��نواره فيلم فجر امس��ال با فيلم ديگري 
روبه رو بوديم كه مي خواس��ت حرف هاي مهمي 
درباره كي پاپ و علاقه افراطي جوانان به موسيقي 
كره  جنوب��ي بزند، ولي همه چيز آنق��در در فيلم 
حالتي مسخره پيدا كرده بود كه نمي شد آن را تا 

آخر تماشا كرد. 
فيل��م »چش��م بادوم��ي«، س��وژه اش را از ميان 
دغدغه هاي روز جوانان و خانواده ها انتخاب كرده 
بود، ول��ي در پرداخت به موض��وع آنقدر ضعيف 
عمل كرده كه براي مخاطب ج��اي حيرت دارد. 
چطور فيلمساز اينطور راحت س��وژه اش را هدر 

داده است. 
اگر كارگردان براي اين فيلم وقت مي گذاش��ت و 
فيلمنامه اي درست برايش نوش��ته مي شد، اين 
فيلم مي توانست حرف هاي مهمي را به مخاطبش 
بزند، اما عجله و سهل انگاري كارگردان باعث شده 
فيلمش به اثري سطحي و ضعيف تبديل شود كه 

حرفي براي گفتن ندارد. 
دقيق��اً اين مس��ائل درد ام��روز س��ينماي ايران 

هستند. 
بيش��تر فيلم ه��اي ايراني ك��ه مي خواهند حول 
سوژه هاي اجتماعي چرخ بخورند از سطحي نگري 

و شعاري  بودن رنج مي برند. 
فيلمنامه نويسان و فيلمسازان ايراني ذهني فقير 
براي ايده يابي و پ��رورش آن دارند و نمي توانند از 

حدي بيشتر روي سوژه هاي شان عميق شوند. 
آنها حتي نگاهي عميق و ريز به دنياي پيرامون شان 
ندارند تا ش��كلي واقع گرايان��ه از س��وژه ها را در 
فيلم هاي شان بازنمايي كنند. تمركز و غرق  شدن 
روي مس��ائل مالي، در حال تهي كردن سينماي 
ايران از محتواست. سينماي ايران در شرايط فعلي 
بيش از هر چيزي به انس��ان هايي بادانش، دقيق، 
عميق و خلاق براي نويسندگي و فيلمنامه نويسي 

نياز دارد. 
ادامه روند فعلي فيلمس��ازي، س��ينماي ايران را 
به بن بست مي كش��اند و مخاطب را از آن فراري 

مي دهد.

س��ینمای  فیلمس��ازان 
اجتماعی ايران ذهني فقیر 
براي ايده ياب��ي و پرورش 
آن دارن��د و نمي توانن��د از 
حدي بیشتر روي سوژه ها 
عمی��ق ش��وند.  آنها حتي 
نگاه��ي عمی��ق و ري��ز به 
دنیاي پیرامون شان ندارند.
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     شعر

جواد محرمي      یادداشت

لطفاً  انگليسي را 

 

به فارسي حرف نزنيد! 


